
Brancheudvalgsmøde EL & VVS
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Sisimiut

Deltagere
Bestyrelsesmedlemmer
Erik Nørskov, Jens Peter Pars, John Rør Nielsen, Lars Løvendahl

Fraværende: Kitdlak Knudsen

Mødereferat

1. Godkendelse af dagsorden

Dagsorden blev godkendt. 

Beslutning
Erik Nørskov

2. Opfølgning på referat fra den 22. marts 2022

Spørgsmål er det de til enhver tid gældende SB-anvisninger?
Svar fra Janus Køster:
hvis det drejer sig om normer og standarder er det de til enhver tid gældende anvisninger eks. dansk standard
hvis det drejer sig om Tekniske SB anvisninger kan man vælge mellem de nugældende eller den der henvises til i
materialet/bygningsreglementet 

Holder det i en retssag?? EN og KLK tager en ekstra snak med Janus Køster. KLK undersøger om det står i
bygningsreglementet.

 Referat_Brancheudvalgsmøde el & VVS_220322.pdf

Orientering
Erik Nørskov

3. Arbejdsmiljøuddannelser

Formålet er at få afklaret hvordan vi fremlægger punktet for KTI og få KTI til at tilslutte at de får uddannet godkendte
instruktører

Det skal stilles spørgsmål til KTI om de vil uddanne instruktører eller om vi skal sende dem til Danmark eller hente
godkendte instruktører fra Danmark.

Den miljømæssige del at kølfrys har været i høring og vil træde i kraft i løbet af året, med en overgangsordning, så vidt
jeg husker frem til 2030.

Det skal undersøges hvilken uddannelsesmæssige krav der er til køl frys i Danmark.?

Beslutning
Karsten Lyberth-Klausen

4. Status Autorisationsordning

Fremlæggelse af resultatet af mødet med Naalakkersuisoq og Departementet.

Argumenter for at indføre autorisationsordning:
Kvalitetsløft
Krav til uddannelsesniveau
Kvalitetssystem
Vandkvalitet - udførende er der ikke krav til kvalitet
Mindre fejl i udførelsen af opgaverne
For at undgå ulykker i de småfamiliehuse
Overgang de gamle fortsætter der stilles nye krav til ny virksomheder.

Konklusion
Møde med Naalakkersuisoq Vivian hvor EN og KLK fremlagde den lange proces, der har været i forhold til VVS-
autorisationen.

Vivian lovede at lave et Landsstyreoplæg om man politisk stillingtagen til om vi skal have en autorisationsordning. 

Beslutning
Erik Nørskov
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BR 21 stiller større krav til både projektering og udførelsen af ventilationsanlæg.
EN sender det materiale der tidligere er fremsendt og takker for mødet og vi afventer spændt svaret på fra
Naalakkersuisut på dit Naalakkersuisutoplæg

Vi afventer svar far Vivian.

5. ELFO Grønland Fonden

Der skal tages stilling til om ELFO fonden skal have ny bestyrelse og om formålet med fonden skal udvides.

Beslutningen er Jens Peter Pars, tager fat i to andre bestyrelsesmedlemmer med henblik på forslag til ændring af
vedtægterne, således at midlerne kan bruges til alle uddannede som GE giver præmier til og til efteruddannelse af El-
firmaernes medarbejdere.
Det bør være personer fra sekretariatet der sidder i bestyrelsen.

 Fondsvedtægter for ELFO Grønland fonden.pdf

Beslutning
Karsten Lyberth-Klausen

6. Udvalgets Målsætninger

Brancheudvalget har følgende målsætninger for dets virksomhed:

Uddannelse/kompetenceudvikling herunder lærlinge – lærepladser. Hvordan kan vi sikre den nødvendige arbejdskraft i
fremtiden.

Arbejde med implementering af nyt regelsæt for projektering og byggerier (AB 18, ABR 18 ABT 18 og simpel AB18),
regler for ABA-anlæg dbi-anvisninger samt arbejdsmiljøfaglige uddannelser herunder Køl/frys- anlæg.

Bæredygtigt byggeri.

Hvordan gør vi os lækre overfor nyetablerede virksomheder/ iværksættere

Der bør tages stilling til hvordan vi kommer videre med arbejdet med målsætningerne

Konklusion:
Bæredygtigt byggeri tages op efter bestyrelsesmødet og webinaret om digitalisering af byggeriet, således at udvalget
kan konkretisere hvordan der arbejdes videre med dette.

AB 18, ABT 18 er godt i gang KLK tager møde med Dansk Industri og får afklaret det sidste, derefter løftes regelsættet
ind i de relevante 
brancheudvalg for til sidst at tage det op med Selvstyret.

Der skal tages fat i den relevante myndighed for at få tilrettet reglerne for ABA-anlæg. Eftersyn og etablere ABA-anlæg
skal gennemgås med henblik autorisation.
Lovgivning er der ikke.

Uddannelse der arbejdes på at få grundforløbet udvides til 1 år. KLK har udfærdiget skrivelse om dette, skrivelsen er
ikke sendt endnu, da vi afventer en tilbagemelding fra KTI.

Beslutning
Karsten Lyberth-Klausen

7. Frokost

8. Uddannelse og arbejdskraft

At få en debat om lærlingeuddannelserne inden mødet med KTI
Høre medlemmerne om mulighed for rekruttering af medarbejdere

Punkter til mødet med KTI:
Er håndværkeruddannelsen blevet moderniseret til materialer af dags dato.
Er uddannelserne stadig ajourført så de er er godkendt i Danmark/EU

Hvad belægning har de uddannelserne

Hvad er der af frafald. Bliver der lavet noget for lærlingene i fritiden.

Erik Nørskov
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Lønningerne til faglærerne

Jern og Metalskolen

Mødet med Vivian om at autorisationen kommer til Sisimiut.

Hvad gør KTI for at promovere håndværkeruddannelserne.

Godkendte instruktører til Arbejdsmiljøfaglige uddannelser.

Udfordringer for virksomhederne er ledelsesniveauet, der skal styrkes.
Der er meget spildtid ved virksomhederne.

Skal der indføres produktionsafhængigt lønsystem?

9. Orientering fra medlemmerne

 ingen  bemærkning fra Erik

Lars der er rigeligt at lave mangler folk
Dem der har gas og vandmester eksamen med gas samt den grønlandske gasautorisation skal lade sig registrere i
forhold til Gasautorisation. Kontakt el-myndigheden om krav til gasautorisationen.
Er autorisationen begrænset tidsbegrænset.

Jens Peter der skal være afbryder fra elektrokedler

John har udfordringer med hvad der kommer af arbejdsopgaver og hvordan de fordeler arbejdet. Det er svært at tage
lærlinge ind når vi ikke har nybygningsarbejde.

Orientering
Erik Nørskov

10. Orientering fra Sekretariatet

ingen bemærkninger

Orientering
Karsten Lyberth-Klausen

11. Kommunikation internt og eksternt

Fat i Janus køster
El-myndigheden

Karsten Lyberth-Klausen

12. Eventuelt

Ingen bemærkninger.
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